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Commissieoverzicht Redactioneel

Lieve Veefokkers,

Met trots mogen wij jullie de nieuwe Koeieletters laten zien. De kerst-
vakantie is achter de rug en we hopen dat jullie ondanks de maat-
regelen een mooie vakantie hebben gehad! Na ons vol te hebben 
gestopt met gourmet gerei, oliebollen en champagne is het nieuwe 
jaar ingeluid en een nieuw jaar betekent ook een nieuwe Koeieletters! 
We hebben er hard aan gewerkt en InDesign getrotseerd om er ook dit 
jaar weer een mooie reeks van te maken. Zo komen veel bestaande 
rubrieken zoals ‘Veefokker zoekt’, ‘Afgestudeerd... en dan’, ‘Anamnese 
met’ en de nieuwtjes terug. Ook zullen jullie nieuwe rubrieken tegen-
komen zoals ‘Jong geleerd is oud gedaan’, waar oudere Veefokkers 
ons meenemen in de verhalen van vroeger. Veel rubrieken zullen jullie 
herkennen, maar dan net even in een ander jasje met nieuwe mensen. 
Zo komt bij ‘Afgestudeerd... en dan’ ook verwachtingen van de praktijk 
even om de hoek kijken en zullen de verschillende commissarissen aan 
het woord komen in de columns. Dit jaar hopen we natuurlijk gewoon 
op veel activiteiten waar we ook weer verslag van zullen doen en dat 
we er een mooi en gezellig 2022 van kunnen maken!

Liefs, en veel leesplezier toegewenst, 
Namens de redactiecommissie, Tineke
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Voorzitterswoord

Beste Veefokkers,

Afgelopen tijd hebben we heel even mogen proeven hoe mooi het veterinaire 
studentenleven kan zijn zonder corona. Helaas was dit feest snel voorbij en 
moesten de meeste plannen voor fysieke activiteiten weer in de ijskast. Met als 
grootste domper misschien wel dat de kamer weer dicht moest. De gezelligheid 
was net weer terug en ook de eerste en tweedejaars wisten de koffi  e, thee en de, 
soms ietwat verbrande, tosti’s steeds beter te vinden. De koffi  e en thee zijn er 
echter nog steeds! In kannen bij het bord of, als deze leeg zijn, in de perculatoren 
in de kamer.

Gelukkig hebben we als vereniging wel wat meer vrijheid gekregen en kunnen 
enkele activiteiten wel doorgang vinden. Zo hebben we een toch een paar mooie 
RVB’s en mooie excursies mee kunnen maken!

Op moment van schrijven is nog niet duidelijk hoe de regels na 14 januari zullen 
zijn. Uiteraard hopen we op vele mooie fysieke activiteiten (met als hoogtepunt 
de BiLE!!), maar anders zullen we er online wat moois van gaan maken. Waar 
december voor de veefokkers een relatief lege maand was zit januari helemaal 
bomvol, want de nieuwe commissies beginnen fl ink op stoom te komen! Houd 
daarom de socials, je mede veterinairen of gewoon ouderwets het Veefokkers-
bord goed in de gaten, om al dit moois mee te kunnen pikken.

Met VEEterinaire groet,

Kasper Wetterauw
h.t. Voorzitter



Voorzitterswoord

Wij hebben
leuke banen in 
de veterinaire 

branche
voor jou!

flexvet.nl/vacatures
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Bouwstraat 5
7483 PE Haaksbergen

+31 (0)53-572 55 48
info@fl exvet.nl
www.fl exvet.nl
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Dierennieuws 

De varkens hebben genoeg 
avontuur meegemaakt de afgelopen 
tijd. Eerst werden ze geïntroduceerd 
in de dragende zeugen stal. Er waren 
wat zorgen of deze kleinere varkens 
zich wel stand konden houden, maar 
ze lieten absoluut niet met zich sollen 
en deden het prima. We hebben 
echter wel afscheid moeten nemen 
van twee dieren. De ene had niet 
de juiste aftekening, waardoor we 
zodoende liever niet met deze zeug 
verder wilden en de ander werd helaas 
enigszins kreupel. De overgebleven 
twee varkens zijn verhuisd naar de 
dekstal, waar ze op 16 en 26 
januari geïnsemineerd zijn.  

Inmiddels zijn we van koe 82 over-
gestapt naar koe 33. Deze dame heeft 
een mooie aftekening en is goed 
herkenbaar aan haar gecoupeerde 
staart. Ze is nu al enige tijd aan de 
melk, dus de eerste inseminatie 
pogingen kunnen gedaan worden.

Bij de schapen hebben we goed en 
minder goed nieuws. Het mindere 
nieuws is dat slechts twee van onze vier 
schapen drachtig is gescand. Echter is 
er nog goede hoop dat de andere twee 
overgedekt zijn. Fabiënne en Cato zijn 
wel drachtig gescand. Mocht het lam 
van Cato een mooie aftekening hebben, 
dan hebben we wellicht ons fokdoel 
gehaald!!

Door: Kasper Wetterauw
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Rundveebeoordelen 

Voor velen was het alweer eventjes 
geleden. Voor anderen pas de eerste 
of tweede keer, maar woensdag 27 
oktober was het dan eindelijk weer 
zover, rundveebeoordelen! Met een 
groep van een stuk of 20 waren we 
welkom op het bedrijf van Tom de 
Graaf in Zoelmond.
De Graaf had een tweetal koeien en 
vijf vaarzen voor ons uitgekozen, 
waarvan hij verwacht dat ze lang 
mee zullen gaan. Na een bakkie 
koffi  e en korte kennismaking met De 
Graaf, liep Addy Moree, inspec-
teur bij CRV, één van de twee koeien 
helemaal langs. Dit was een 6e kalfs 
koe die er, naar mijn mening, nog 
erg mooi uitzag. Een koe waar De 
Graaf trots op mag zijn!

Kort daarna mochten we zelf aan 
de slag. De ene helft van de groep 
begon met het beoordelen van de 
andere koe, de rest ging eerst de 5 
vaarzen op volgorde zetten.

Het was vrij lastig om de koeien/vaarzen 
allemaal goed te beoordelen, omdat ze 
qua score allemaal vrij dicht bij elkaar 
lagen. Dit maakte het des te leerzamer. 
Nadat iedereen een oordeel had geveld 
over de dieren van De Graaf, heeft Mo-
ree alle koeien/vaarzen op de goede vol-
gorde gezet. De meesten van ons waren 
wat roestig na die lange tijd zonder een 
RVB, dus moesten er behoorlijk straf-
punten worden geteld, maar uit-
eindelijk had iedereen weer een mooie, 
leerzame avond.

Hopelijk kunnen we snel weer!!

Door: Alida Terwisscha van Scheltinga
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Geachte honorair leden,
Geachte oud-bestuursleden,
Geachte medebestuursleden,
Geachte leden der Veterinaire Vee 
Fokkers Club “De Uithof”,

Wat fantastisch dat we hier weer 
met zo veel mensen tegelijk mo-
gen zijn. Na afgelopen jaar vooral 
online onderwijs en bijeenkomsten 
te hebben gehad, is het mooi om 
weer met z’n allen op locatie te zijn 
en iedereens koppie, die we lange 
tijd hebben moeten 
missen, weer te kunnen zien. 
Aankomend jaar gaan we ervoor 
zorgen dat we met zijn allen nog 
veel meer van dit soort activiteiten 
mee kunnen maken.
Ook onze naam heeft hiermee te 
maken. Volle Vaars Vooruit. Nu is 
niet het moment om te treuzelen. 
De coronatijd ligt achter ons en 
terugkijken doen we liever niet. 
We willen door, vooruit. En dan het 
liefst met de vereniging in volle 
glorie erbij. 
Koffi  e in de kamer met gezellig-
heid op de bank, fysieke lezingen, 
excursies en RVB’en met enthou-
siaste boeren. Het mag allemaal 
weer en dus willen we het ook 
allemaal weer. Het oude bestuur 

heeft hier al een fl inke aanzet toe 
gegeven en daardoor kan de ve-
reniging, volgens ons, vergeleken 
worden met een volle vaars. 
Voor hen niet bekend met dit be-
grip, een vaars is een jong volwas-
sen koe, welke nog geen tweede 
kalf heeft gekregen, maar al wel 
gedekt is. Zie de vereniging voor 
de corona pandemie als de opfok, 
waarin de vereniging tot bloei 
kwam. Hierna begon het corona 
tijdperk, de spanning rond het 
kalven en de cruciale tijd vlak erna. 
Hier zijn wij onder de hoede van 
Schitterund keurig doorheen 
geloodst en vond de eerste insem-
inatie plaats. Nu breekt de tijd na 
corona hopelijk aan en tenzij de 
dracht om één of andere reden 
afgebroken wordt, kunnen we 
nu met een Volle Vaars Vooruit. 
Veehouder blij, vereniging blij, kor-
tom, hopelijk een prachtig jaar!
Maar ‘Met volle vaars vooruit’ kan 
uiteraard ook nog op een andere 
manier bekeken worden, zoals 
op ons logo te zien is. Rennend 
op weg naar de volgende leuke 
activiteit van de vereniging pikt 
ze zoveel mogelijk vrienden op. 
Haantje de voorste is er uiteraard 
bij. Dit is een beetje een oud, maar 

Aantreedrede voorzitter
Door: Kasper Wetterauw
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gewaardeerd lid van de verenig-
ing, die precies weet waar en 
wanneer je aanwezig moet zijn 
om de mooiste activiteiten mee te 
pakken. Gidsend wijst hij de weg 
voor de volgende 
generatie. Achterop zit het vark-
entje. Een wat stiller en jonger 
lid. Lerend van de haan zuigt hij 
als een soort spons alle kennis 
over de vereniging op en wanneer 
men op een punt komt waar het 
even moeilijk wordt, stapt hij naar 
voren en denkt, dit varkentje zal 
ik eens even wassen. Zo is de rug 
van de vaars aardig vol en kan zij 
Volle Vaars Vooruit, met al haar 
vrienden.
Dan welke koers wij komend jaar 
gaan varen. Zoals uit het vorige 
al een beetje naar voren kwam 
willen we graag weer zo veel mo-
gelijk terug naar normaal. Maar 
wat is normaal? Ik en Lieke zijn 
de mensen uit ons bestuur die de 
meeste ervaring hebben, maar 
ook wij hebben slechts anderhalf 
jaar van het normale studenten-
leven kunnen genieten. Vandaar 
dat we dit jaar extra in gaan zetten 
op activiteiten die ouderejaars en 
eerste en tweedejaars met elkaar 
in contact brengen. Denk aan een 

WOB (de eerste staat 
gepland op 22 november). En daar-
naast zijn verscheidene thema 
koffi  epauzes een goede manier om 
de vereniging te leren kennen en 
gezellig een praatje te maken. Over 
de vereniging, Utrecht, het leven 
of over complete onzin, waar ik 
zelf nog wel eens in uit wil blinken. 
Hopelijk nemen de oude hanen en 
hennen de jonge biggen op sleep-
touw.
Verder willen we vaker op excursie 
naar kippen en varkenshouders en 
misschien nog wel naar andere 
sectoren. De koeienstal kennen we 
allemaal, hebben we een goed 
beeld bij en kan regelmatig bewon-
derd worden tijdens het RVB’en, 
maar van andere sectoren hebben 
we een minder duidelijk beeld 
van hoe het eruit ziet en hoe het 
eraan toe gaat. Af en toe een extra 
uitstapje een andere kant uit kan 
geen kwaad en is erg leerzaam.
Dit alles klinkt natuurlijk als prach-
tige toekomstmuziek, maar we 
moeten ook realistisch blijven. 
Momenteel stijgen de corona ci-
jfers weer en nieuwe maatregelen 
zijn dus ook niet uitgesloten. Het 
blijft dus belangrijk om ook een 
back-up plan te hebben. Gelukkig 
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heeft Schitterund ons laten zien hoe ook in coronatijd de vereniging draa-
iend gehouden kan worden, dus ook in deze situatie komt het wel goed.

Dan rest mij alleen nog Schitterund; Tim, Boyd, Klaas Jan, Anna Tjitske, 
Yoni en Rianne, nogmaals te bedanken voor hun inzet afgelopen jaar. Het 
helemaal anders moeten doen dan alle voorgaande jaren en zelf uit moet-
en vinden hoe dat moet, is heel moeilijk en dat hebben jullie heel goed 
gedaan. Daarnaast wil ik jullie ook nog bedanken voor het vertrouwen in 
ons als nieuw bestuur.

Bedankt voor jullie aandacht en tot snel in de kamer! Samen gaan we er dit 
jaar iets moois maken. 

Volle Vaars Vooruit!
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Rantsoen

In deze koude periode gaat een lekker 
warm soepje er wel in. Hier het recept 
voor echte oranjesoep, grootmoeders 
recept! Dat wordt smullen geblazen 
en op een klein stressmomentje 
tijdens de bloem toevoeging na is 
het een bijzonder eenvoudig recept 
zodat naast getalenteerde chef koks 
ook bijna-veeartsen er van kunnen 
genieten:

Ingrediënten:
40 gram bloem
40 gram boter
1 blikje tomatenpuree (klein)
1 ui
1 bouillonblokje
0,75 liter water
0,75 liter melk
(Evt peterselie)

Smelt de boter in een ruime pan. 
Snijd de ui in fi jne stukjes en fruit 
deze in de boter. Meng vervolgens 
de tomatenpuree er doorheen, en los 
hier het bouillonblokje in op. Voeg al 
roerende de bloem toe en blijf goed 
roeren tot het mengsel een glad 
geheel is. Missie geslaagd! Voeg ten 
slotte in kleine hoeveelheden het 
water en de melk toe en laat het ge-
heel zachtjes koken. Voeg ten slotte 
nog de peterselie naar smaak toe. En 
smullen maar!!

Koken met Kasper en Kok
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Accountancy en advies 

Wij zijn de financiële experts voor de medische beroepen. Van dierenarts tot arts, specialist, 

tandarts, orthodontist, fysiotherapeut en apotheker. Onze organisatie werkt landelijk vanuit 

3 vestigingen. Wij bieden meer dan de traditionele dienstverlening. Persoonlijke aandacht en 

financieel advies op maat maakt deel uit van onze filosofie. Natuurlijk gaat het daarbij om 

accountancy en fiscaal advies maar ook andere zaken die van belang zijn voor uw 

praktijkvoering en uw persoonlijke situatie. 

 
Uw partner 

U kunt op ons rekenen als sparringpartner of adviseur voor al uw financiële zaken, maar ook 

in bijzondere situaties. Dankzij onze kennis en ervaring staan we u ook bij in de  minder 

alledaagse momenten van uw carrière. Zoals bij overnames, terugtreden/pensionering en 

zelfs conflicten. 

 
Contact 

Indien u vragen heeft of geïnteresseerd bent in onze dienstverlening dan kunt u contact met 

ons opnemen. Ons telefoonnummer is 088 – 10 20 800. www.dezorgaccountants.nl 

 

De ZorgAccountants, daar wordt u beter van! 
 

 
Vestiging Arnhem 
Velperweg 79 

Vestiging Bilthoven 
Soestdijkseweg Zuid 179 

 Vestiging Groningen 
 Hereplein 6 

6824 HH Arnhem 3721 AB Bilthoven 9711 GA Groningen 
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Op de markt

Ondanks verhoging melkprijs stijgt ook liquiditeit bij melkveehouders
Ondanks dat de melkprijs de afgelopen jaren blijft stijgen, houden 
melkveehouders problemen met hun liquiditeit opgave.
Redenen hiervoor zijn dat de prijzen van voer, grondstoff en en energie af-
gelopen jaar ook fl ink zijn gestegen. (17 nov ‘21)

Eieren (scharrel, wit) per 100 stuks:  €6,51
Vleeskuikens (per kg):    €0,98

Meest heftige uitbraak vogelgriep in Europa ooit
Dat stellen de onderzoekers van het FLI, een Duits onderzoeksinstituut. 
Volgens hen zijn de problemen wijdverspreid, en is het einde voorlopig 
niet in zicht. Sinds oktober is er op 534 Europese bedrijven vogelgriep 
geconstateerd. Begin november waren er in alleen Nederland ruim een 
kwart miljoen dieren geruimd, en sindsdien zijn er nog steeds besmet-
tingen bijgekomen. (30 dec ‘21)

Melkprijs (per 100kg)
Aware gangbaar:    €43,58
Aware biologisch:    €56,34
FrieslandCampina gangbaar:  €45,00
FrieslandCampina biologisch:  €51,75
DOC:      €43,11

Fosfaatrechten: 
€166,25 per kilo

Noodzakelijke bezoeker pluimveebedrijf gaat verplicht douchen
Dit hebben pluimveeorganisaties in samenwerking met het LNV 
besloten. Onder noodzakelijke bezoekers vallen onder meer dieren- 
artsen en vangploegen. Na goedkeuring van de NVWA zal het proto-
col in gelding verkeren. (29 nov ‘21)
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Slachtschapen en lammeren
Rammen boven 25kg:  €158,50-€165,00
Ooien boven 20 kg:   € 127,50-€142,50
Slachtschaap 1e kwaliteit:  €155,00-€162,50

Antibiotica verkoop in Europa is 43 procent gedaald sinds 2011
Het gaat daarbij om de 25 Europese landen die het antibioticagebruik bij 
dieren sinds 2011 doorgeeft aan de EMA. Ondertussen wordt er van 31 
landen de antibiotica verkoop in beeld gebracht. De rest van de landen is 
later gestart met de monitoring. (1 dec ‘21)

Oordeel Europees Parlement over diertransport
Een Europese parlementaire enquêtecommissie heeft een vernietigend 
oordeel over hoe vee in EU-landen wordt getransporteerd. Naast het oordeel 
en de bevindingen komt de commissie ook met aanbevelingen: Dieren jonger 
dan 5 weken zouden niet meer mogen worden vervoerd, oudere dieren niet 
meer op langere transporten en de maximale temperatuur waarbij vee mag 
worden getransporteerd zou moeten worden verlaagd van 35 naar 30 graden. 
(2 dec ‘21)

Rutte IV trekt 25 miljard euro uit voor transitie landbouw
Het kabinet gaat daarmee voor een complete aanpak op het 
gebied van stikstof, waterkwaliteit, bodem, klimaat en bio-   
diversiteit. Dit gaat vooral om een gebiedsgerichte aanpak. Op 
deze manier worden de stikstof- en natuurdoelen 5 jaar eerd-
er behaald. Om in 2050 klimaatneutraal te zijn, worden ook 
bestaande doelen  aangescherpt. (15 dec ‘21)

Op de markt
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Vleesvarkens (per kg)
Compaxo:   €1,10
Nord West:   €1,23
Van Rooi Meat:  €1,11
Vion:    €1,31

Meer uitbraken van Afrikaanse varkenspest in 
Europa in 2021
Afgelopen jaar zijn er meer uitbraken geweest van 
de Afrikaanse varkenspest bij gehouden varkens 
en wilde zwijnen vergeleken met het jaar daarvoor. 
De meeste uitbraken waren bij wilde zwijnen, met 
11.712 uitbraken in vergelijking bij gehouden varkens 
waar er 1844 uitbraken zijn geconstateerd. (3 jan ‘22)

Op landbouw komen ministers van VVD en ChristenUnie
Dit jaar komen er twee ministers op het departement van landbouw in plaats van 
één zoals voorgaande jaren. De rol van de minister van Landbouw, Natuur en 
Voedselkwaliteit zal worden vervuld door Henk Staghouwer (CU), en de nieuwe 
minister van Natuur en Stikstof wordt Christianne van der Wal (VVD). Voormalige 
minister van Landbouw Carola Schouten zal komend kabinet het ministerschap 
van Armoedebeleid, Participatie en Pensioenen op zich nemen. (23 dec ‘21)
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Lezing beginselen pluimveehouderij

Veren en vleugels daar ben ik wel 
bekend mee, maar niet op zo’n 
grote schaal als een pluimveehou-
derij. Sacha Hebbelinck nam ons 
op woensdag 15 december onder 
haar vleugels door te vertellen 
over de beginselen in de pluim-
veehouderij. In vogelvlucht heeft 
ze ons verteld over de opbouw van 
de verschillende lagen binnen de 
pluimveesector met betrekking tot 
de vlees- en legsector. Zelf vond ik 
een kijkje in een dag als 
pluimveedierenarts erg behulp-
zaam, omdat je dan een beter 
beeld krijgt van wat je zoal doet. 
Haar passie voor het vak maakte 
het een interessante lezing en 
gemakkelijk te volgen, daar kun-
nen ze bij DHV nog wat van leren… 

Daarnaast werd er ook nog een 
beetje DDS bij betrokken door 
de rol van de dierenarts in de 
pluimveesector toe te lichten. Tot 
slot werd ons veterinair klinisch 
redeneren nog getest met een 
aantal casussen. Al met al een zeer 
leerzame avond!

Door: Anne Koopmans
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Lezing beginselen pluimveehouderij Excursie Vleesboerderij Barten  

Na het proeven van een overheerlijk 
stukje vlees in de streekwinkel 
mochten we ook nog een kijkje komen 
nemen in de slachterij. Hier liepen 
we het hele proces door van levende 
koe tot verpakt vlees. Er worden bij 
de slachterij 90 koeien en 120-140 
varkens per week geslacht. Varkens 
op dinsdag en vrijdag en koeien op de 
andere dagen. Hier buitenom doen 
ze ook nog aan noodslachtingen voor 
boeren in de omgeving, hiervan doen 
ze er ongeveer 10 per week. Met de 
noodslachtingen is het hele bedrijf 
eigenlijk begonnen dus dit blijven ze 
zeker doen. Het moment wanneer 
er een noodslachting moet worden 
uitgevoerd varieert natuurlijk enorm, 
hiervoor zijn ze dan ook altijd dag en 
nacht beschikbaar. 
Al met al hebben we een enorm leuke 
en vooral leerzame middag gehad!

Donderdagmiddag 4 november 
stonden we met z’n allen voor het     
Andro klaar om te vertrekken naar 
Vleesboerderij Barten in Meerkerk. Na 
een toeristisch rondje door
Meerkerk-city kwamen we aan bij het 
bedrijf. Hier werd eerst even een klein 
inleidend praatje gehouden, waarna 
we met zijn allen de stallen indoken. 
Het bedrijf heeft momenteel 350 dikbil- 
koeien en er werd ons van alles bijge-
leerd over elk aspect van het houden 
van vleesvee. Zo gebruik je voor kalfs-
vlees alleen maar stiertjes vanwege 
de grovere vezels en mag het alleen 
maar kalfsvlees worden genoemd tot 
een leeftijd van 1 jaar van de stier. Voor 
het andere vlees gebruiken ze eigenlijk 
alleen maar vaarzen. Alle koeien van 
het bedrijf komen van 
andere boeren uit verschillende landen 
en ze fokken dus zelf niet. Familie 
Barten heeft niet alleen een vleesvee 
boerderij maar ook nog een streekwin-
kel direct aan de boerderij vast zitten 
en Slacht- en Grossiersbedrijf Barten 
B.V. zit op 2 kilometer afstand.

Door: Mayke Timmerman
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Excursie Zonvarken

Vrijdag 12 november vertrok een groep 
Veefokkers vol enthousiasme rich� ng 
de Achterhoek om een bezoek te bren-
gen aan Zonvarken. Zonvarken om-
schrij�  zichzelf als een revolu� onaire 
varkensboerderij die dier-
vriendelijk, milieuvriendelijk, 
boervriendelijk, klimaatvriendelijk 
én buurtvriendelijk zou zijn. Je kan je 
voorstellen dat wij allemaal erg benieu-
wd waren om te zien wat dat precies 
inhoudt. 
We hebben een uitgebreide rondleid-
ing gekregen van twee van de 
ini� a� efnemers van Zonvarken, die 
ons van alles hebben verteld over het 
bedrijf. Een paar van de leukste 
weetjes over Zonvarken zijn:
De zeugen liggen met z’n tweeën in 
een kraamhok waar ze los rond mogen 
lopen. Hierdoor ontstaat de 
mogelijkheid tot ‘co-ouderschap’; 
wanneer één van de zeugen teveel 
biggen of te weinig biest hee� , kunnen 
de biggen bij de andere zeug wat extra 
drinken en hoe�  men geen biggen over 
te leggen. 

De stallen zijn heel erg open en 
hebben elk een eigen buitenverblijf. 
Het immuunsysteem van de biggen 
wordt zo op natuurlijke manier ges-
� muleerd, waardoor vaccineren niet 
meer nodig is. 
Het dak van de stal is bedekt met 
planten. Dit is een natuurlijke mani-
er om de stallen ’s zomers koel te 
houden. 
Het voer is circulair: voor de pro-
duc� e ervan wordt alleen gebruikt 
gemaakt van reststromen, zoals 
oogstresten. De varkens concur-
reren hierdoor niet met de mens 
voor voedselbronnen. 
Het was erg interessant om met de 
heren van Zonvarken in gesprek te 
gaan over hun visie en leuk om te 
zien dat zij open stonden voor onze 
kri� sche vragen. Al met al een zeer 
geslaagde excursie!

Door: Puck Braat
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Excursie Zonvarken Excursie buff elboerderij

Op dinsdag 16 november zijn we met 
de Veefokkers naar een buff elboerderij 
gegaan. Op de boerderij aangekomen 
in het, al zeg ik het zelf, prachtige 
Noord-Brabant werden we warm ont-
vangen door Richard en Monique, de 
twee eigenaren van de Buff elgaard. We 
kregen een lekker bakje koffi  e en een 
overheerlijke buff elbonbon. Daarna kon 
de rondleiding van start gaan. Eerst 
gingen we de grote stal in en legde 
Richard uit waarom ze buff els houden 
en geen koeien. Dit kwam namelijk 
door de fosfaatrechten. Ook vertel-
de hij wat meer over zijn eigen 
geschiedenis. Daarna mochten we vrij 
rondlopen door de stal en werd er veel 
met de buff els geknuff eld. Ook werd er 
meer uitgelegd over waarom buff els 
eigenlijk niet zo’n slechte keus waren. 
Daarna gingen we naar de kalfj es 
kijken. Ze waren al enorm groot en 
dat terwijl sommigen nog maar een 
paar dagen oud waren! Het waren 
werkelijk schatjes. Ze waren heel lief, 
waren nergens bang voor en kwamen 
graag even uit hun hokje om geaaid te 
worden. Hier vertelde Richard nog iets 
meer over hun fi nanciële situatie en dat 
het niet altijd even makkelijk geweest is 
voor ze. 

Ze moesten noodgedwongen dieren 
verkopen en stonden zelf onder 
bewind van de bank. Eenmaal on-
dergelebberd door de kalfj es gingen 
we door naar de proeverij. Hier 
kregen we buff eletta (feta van buf-
felmelk), mozzarella, worst en kaas. 
Al deze producten smaakten heel 
bijzonder. Ze waren heel krachtig 
van smaak, maar toch lekker zacht. 
Heerlijk! Deze excursie was een 
waar succes!

Door: Jorg Schellens 
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Boerenbloed 

Hoi Veefokkers, 
Voor deze editie van boerenbloed 
ben ik gevraagd om iets te 
schrijven over ons melkveebedrijf. 
Ik ben Sjoerdtje Venema en ben 18 
jaar oud. Ik zit momenteel in het 
eerste jaar van de bachelor dier-
geneeskunde.
Ik woon in Tytsjerk waar mijn 
vader samen met zijn broer 
het melkveebedrijf runt. Het 
melkveebedrijf bestaat uit 136 
stuks melkvee en nog bijbehorend 
jongvee. Wij leveren de melk 
aan de PlanetProof stroom van 
Friesland Campina en de koeien 
worden in de zomer geweid. Wij 
melken 2x daags in een 2x12 GEA 
melkstal. De ‘nieuwe’ stal is in 
2010 gebouwd. Deze stal is tegen 
de oudere stal aangebouwd. Het 
rollend jaargemiddelde van ons 
bedrijf ligt rond de 10.600 kg melk 
per koe per jaar met 4,24% vet en 
3,57% eiwit. De gemiddelde leef- 

tijd van het melkvee op ons bedrijf 
is 5,01 jaar. Rond het bedrijf hebben 
wij zo’n 80 hectare land. Hiervan is 
iets minder dan 20% maisland, en de 
rest is grasland. Voor de PlanetProof 
melkstroom is het ook verplicht om 
een gedeelte kruidenrijk grasland te 
hebben. Hier voldoen wij ook aan. 
Ons bedrijf is vrij coöperatief in-
gesteld. Wij maken veel gebruik van 
de producten van CRV en ForFarm-
ers. Dit zijn allemaal coöperaties. 
Het fokdoel is een goede boerenkoe 
die haar melkproductie goed aan kan 
en weinig extra kosten met zich mee 
brengt. Het karakter van de koeien 
vinden wij erg belangrijk omdat je 
elke dag met ze te maken hebt. De 
stieren die wij gebruiken zijn per koe 
verschillend. 

Door: Sjoerdtje Venema 
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Wij kijken naar de eigenschappen 
van de koe en kiezen hier de best 
bijpassende stier voor uit die even-
tuele minpunten van de koe kan 
verbeteren. Wij gebruiken Holstein 
en Belgisch blauwe stieren. De Bel-
gische blauwe kalveren voeren wij af 
omdat er anders te veel jongvee op 
het bedrijf komt. Wij proberen heel 
bewust om te gaan met antibiotica. 
We zetten selectief droog en zorgen 
voor goede hygiënische omstan-
digheden in de stal ter preventie van 
infecties vanuit de stal of omgeving. 
Wij strooien kalk in de boxen en 
maken meerdere keren per dag de 
boxen schoon. 2x daags wordt er 
nieuw zaagsel in de ligboxen ge-
strooid. In alle strohokken wordt 
elke dag nieuw stro gestrooid. Alle 
kalverhokken worden om de 3 wek-
en volledig uitgemest. De eenling-
boxen worden leeggehaald zodra 
het kalf er uit is. De iglo’s worden 
dan eerst ingespoten met ontvet-
tende schuim waarna wij de iglo’s 
schoon boenen. Dan reinigen we de 
iglo’s met de hogedrukreiniger in 
combinatie met warm water. Zodra 
de iglo’s schoon zijn proberen wij 
ervoor te zorgen dat ze nog even 
leeg kunnen staan voordat er een 

nieuw kalf in komt. Het meeste 
landwerk proberen wij zelf te 
doen, maar bij de 1e en 2e snede 
komt het loonbedrijf om het gras 
te hakselen. Dit doen wij om de 
veldperiode zo kort mogelijk te 
houden en voor de betere con-
servering van het gras. Wij hebben 
zelf de capaciteit niet om al het 
gras snel in te kuilen. De latere 
sneden doen wij wel zelf omdat er 
dan minder gras op staat waardoor 
wij zelf genoeg capaciteit hebben 
om het gras snel in te kuilen. De 
loonwerker hakselt het mais ook. 
Wij gebruiken enkel bestrijding-
smiddelen voor de mais. Op het 
grasland worden nooit bestri-
jdingsmiddelen gebruikt. Verder 
hebben wij ook nog 25 Texelse 
schapen. Soms maken we gebruik 
van een Texelse ram, maar meestal 
van Noord-Hollandse rammen. Dit 
doen wij omdat de schapen met 
Noord-Hollands bloed makkelijker 
af lammeren. De Texelse schapen 
hebben namelijk een smaller 
bekken waardoor het geboorte-
proces moeilijker verloopt. 
Bovendien zorgt een Noord-Hol-
landse ram ook voor kleinere 
lammeren.
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Lezing droogstand

Ruurd maakte tijdens deze lezing 
gebruik van Wooclap om het alle-
maal lekker interactief te houden 
door er zo nu en dan een vraag in 
te gooien die vanuit de zaal dan 
beantwoord kon worden vanaf de 
telefoon. Ook bij al deze moge- 
lijkheden kwam Ruurd met erg 
relevante artikelen en fi guren om 
zijn verhaal te onder- steunen. 
Na een kleine onderbreking waar 
bijna het androclus ontruimt 
moest worden kon de lezing 
gelukkig toch voortgezet worden 
en hebben alle aanwezige toch 
weer veel informatie opgedaan 
over het droogzetten van melk-
koeien voor de partus. 

Op 16 december kwam Ruurd 
Jorritsma ons wat vertellen over de 
droogstand en het droogzetten van 
koeien. Deze lezing mocht ondanks 
alle maatregelen gelukkig toch als 
vanouds plaatsvinden in de 
collegezaal van het Androclus-
gebouw. Ruurd begon met een 
mooie introductie waar hij vertelde 
waarom het van belang is dat de 
koeien voor de partus een aantal 
weken worden drooggezet en hoe 
dit in de praktijk vaak wordt gedaan. 
Bij de hele lezing haalde hij steeds 
relevante artikelen en onderzoeken 
aan waarmee hij al zijn uitleg goed 
kon onderbouwen. 
Hierna gingen we het hebben over 
hoe je nou een koe droogzet en 
hoe je er dus voor zorgt dat een koe 
stopt met melk geven. Doe je dit 
bijvoorbeeld door een teatsealer 
of een droogzetter in het uier te 
stoppen, wil je liever het rantsoen 
aanpassen of wil je gewoon minder 
gaan melken?

Door: Mikko Nabuurs



“Gewoon slikken en doen alsof 
er iets in kwam” - R. Kok

“Al ben je een slak of een haas, 
het is voor iedereen even snel 

kerstmis” - A.J. van Vuuren

“Op ieder potje past een deksel, of 
een andere pot” - Y. Veldhuizen

BoerenbabbelsBoerenbabbels

“Wil je een van mijn nootjes” - F.H. de Vries

“Ik mag toch niet in die van 
jou graaien” - K. Wetterauw

BoerenbabbelsBoerenbabbels



Boerenbabbels
“Een graspriet kietelt meer dan 
een boomstam” - S. Nieuwenhuis

“Ik weet 2 dingen zeker in m’n leven, dat ik dood 
ga en dat ik hetero ben” -R. Eckhardt

“Zo vervelend, zit je te zuigen en 
dan komt er niets” - K. Wetterauw

“Deze smaakt heel raar… Naar hamsters” - T. van Dijk
over een blikje Lander Bräu

‘Ik moet even in een stabiele zijlig-
ging, anders stik ik in m’n eigen kots’ 

- L. Braam
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Klauwbekapweekend

In het weekend van 13 en 14 no-
vember zijn we met een tiental 
fanatieke Veefokkers afgereisd naar 
het zonnige zuiden voor een leer-
zaam weekend klauwbekappen. Op 
zaterdag vertrokken we in de vroege 
ochtend, waarna we op de boerderij 
in de rook van Nijmegen werden 
ontvangen met koffi  e en een stuk 
taart. Klauwbekapper Olle Hendriks 
legde eerst vol enthousiasme de 
nodige theorie uit, daarna gingen 
we de stal in voor het echte werk. Er 
werd gewerkt met een elektrische 
klauwbekapbox,  waarbij de koe met 
een buikriem wordt 
gesteund en alle 4 de poten in de 
lucht worden gefi xeerd, waardoor er 
aan alle 4 de klauwen tegelijkertijd 
kon worden gewerkt. Na een lange 
dag met veel pedicure behandel-
ingen, waarbij problemen zoals 
mortellaro, wittelijndefecten, 
zoolzweren en tylomen werden 
gezien, was het tijd voor een lekkere 
afh aalchinees onder het genot van 
een biertje. Na een niet al te lange 
nacht gingen we op zondag verder 
met bekappen onder begeleiding 
van pas afgestudeerde dierenarts 
Jochem Geurts en Olle kwam ook 
nog koekeloeren. Er werd met 2 

boxen gewerkt en werd doorgaans 
weer veel geleerd en geoefend. In 
de avond kregen we een rondleid-
ing over beide melkveebedrijven en 
kregen we een tour door de kaas- en 
zuivelmakerij, waar kaas met allerlei 
soorten 
kruiden wordt gemaakt en in de 
eigen winkel wordt verkocht. Hierna 
was het dan toch echt tijd om terug 
te keren naar Utrecht. Dan rest mij 
alleen nog iedereen te bedanken 
voor het super gezellige week-
end, bedankt Theo en Ine voor het 
ontzettend gastvrije en vriendelijke 
ontvangst, bedankt Olle en Jochem 
voor jullie wijsheid, bedankt com-
missie voor het organiseren! 

Door: Mitzi Vink
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INTENSIEF SAMENWERKEN FOR THE FUTURE OF FARMING

Wij geloven in the Future of Farming. Jij ook?
Krijg jij ook zoveel energie van mensen met passie voor hun vak? Wij wel. 
En wij mogen veel van die mensen tot onze collega’s rekenen! Collega’s met 
ondernemersbloed, net als onze klant, de boer. Mensen die geloven in de 
‘Future of Farming’ en die zich daar iedere dag weer vol enthousiasme voor 
inzetten.

Wat vind je nog meer bij ForFarmers? 
Een informele sfeer, aandacht voor elkaar, ruimte voor eigen initiatief en 
verantwoordelijkheid. En we vinden het belangrijk dat medewerkers zich zowel 
persoonlijk als professioneel blijven ontwikkelen. We leggen de lat hoog, dagen 
je graag uit en daar krijg je ook veel voor terug.

Wat denk je? Pas jij hier bij? 
Check onze traineeships, vacatures en de data van onze Stageselectie-event op 
www.werkenbijforfarmers.nl
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Geslachtsverandering bij leghennen

Op 17 november kwam een groep 
enthousiaste Veefokkers tezamen voor 
een casuïstiekuurtje, helaas niet in het 
Androclusgebouw maar op Teams, 
ieder voor zich weer achter zijn eigen 
computer. Hoewel dit heel erg balen 
was, hebben we het wel een gezel-
lig en actief uur kunnen maken. Dit 
casuïstiekuurtje ging over geslachtsver-
andering bij leghennen en werd gepre-
senteerd door Andreas Papanikolaou. 
Hij vertelde ons over een bedrijf waar 
hij op regulier periodiek bedrijfsbezoek 
was en hem iets heel bijzonders opviel: 
sommige van de hennen leken op 
hanen. Ze hadden typische karakters 
van hanen, namelijk ontzettend grote 
kammen, sporen, puntige nekveren, 
“zadel” veren en een grote staart die 
hoog wordt gedragen. Daarnaast was 
aan de legbeentjes en de kleur van de 
cloaca en oogranden af te leiden dat 
de dieren niet in productie waren. Bij 
postmortaal onderzoek was te zien dat 
de representatieve hennen (of hanen?) 
wel ovaria en een uterus hadden, maar 
geen follikels. De kippen hadden dus 
wel een vrouwelijk genotype, maar een 
secundaire aantasting van het feno-
type. De DDx was voor Andreas en de 
rest van het team een groot vraagtek-
en. Dit beeld zou de ziekte van Marek 
kunnen zijn, maar de kippen zijn hier 

tegen gevaccineerd, dus is het onwaar-
schijnlijk dat dit de oorzaak is. Een 
andere mogelijke infectieuze diagnose 
is Avian Leukosis Virus, dat werd uit-
gesloten met een PCR test. Op histolo-
gische beelden van de ovaria was weer 
afwezigheid van follikels duidelijk, maar 
was ook een structuur te zien die lijkt 
op testes, ook wel arrhenoblastoma 
of ovarian Sertoli/Leydig cell tumour 
genoemd. Niet gedefi nieerde genaf-
wijking en niet infectieuze neoplasie 
blijven dan over op het DDx lijstje en 
daar is Andreas en het team op dit 
moment nog mee bezig. Er wordt 
nu bloedonderzoek gedaan naar de 
hennen en “verhaande” hennen. Een 
ontzettend interessante en actuele 
casus dus, die uitdaagt om creatief na 
te denken.

Casuïstiekuurtje 
Door: Pleuni van Maanen
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Casuïstiekuurtje Het beste idee van varkensland
Door: Dirk van der Wielen en Lieke Braam
Op 17 november was weer de jaarlijkse 
studenten dag van Het Beste Idee van 
Varkensland in Boxtel. Hier zijn vanuit 
de Veefokkers ook 2 studenten naartoe 
gegaan. Die dag stond in het teken van 
innovatieve ontwikkelingen en ideeën 
op het gebied van de varkenssector. 
Tijdens deze dag werd er in de och-
tend gesproken door Annelies Buijtels 
(POV), René Veldman (Rabobank) en 
Harm van der Zanden (DLV). 
Na de pauze werd er gebrainstormd 
over 6 uiteenlopende thema’s. Bij elk 
thema werd een idee gepresenteerd 
en doordat er twee ideeën veel raak-
vlakken hadden hebben ze beide ge-
wonnen. Dit idee was om een onder-
huidse chip bij het varken te plaatsen, 
waardoor je veel meer informatie uit 
het dier kan halen, zoals activiteit, eet- 
en drinkgedrag. Ook kun je met deze 
chip het dier lokaliseren in de stal. 

Doordat er veel raakvlakken waren bij 
beide ideeën werden deze twee groep-
jes samengevoegd. Bij het winnende 
idee zaten ook onze Veefokkers waar-
door ze hun idee verder mochten uit-
werken en een pitch training kregen. 
Nadat het idee verder uitgewerkt was 
werd het tijd om naar de fi nale te gaan 
die dit jaar op 9 december in Uden 
gehouden werd. 
Tijdens de fi nale werden er naast ons 
idee nog 5 ideeën uitgewerkt. Helaas 
kon er hier maar een idee winnen en 
dat was helaas niet het idee van de 
chip. Desondanks hebben we toch 2 
informatieve dagen meegemaakt.
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Afgestudeerd ...
Met Simon Blokhuis

In deze rubriek laten we elke editie 
een pas afgestudeerde dierenarts 
en zijn praktijk aan het woord. We 
vroegen hen hoe de eerste periode is 
bevallen.

De pas afgestudeerde dierenarts:
Hallo allemaal, 
Mijn naam is Simon Blokhuis, inmiddels 
meer dan een jaar afgestudeerd en tja,  
wat dan…
Op 30 november 2020 ben ik offi  cieel 
afgestudeerd en op 1 december begon 
ik als pluimveedierenarts bij adVee 
dierenartsen. Hier werk ik inmiddels 
ruim een jaar met heel veel plezier. De 
hoofdvestigingen voor pluimvee zijn 
in Heeswijk-Dinther (Noord-Brabant), 
Ysselsteyn (Limburg) en sinds deze 
zomer ook in Lunteren (Gelderland). 
We hebben dan ook klanten door heel 
Nederland. Dit betekent dat er soms 
lange afstanden moeten worden afge-
legd van klant naar klant. Het afgelopen 
jaar heb ik dan ook ongeveer 70.000 km 
gereden. 
Voor mij ging de overgang van de 
faculteit naar de praktijk eigenlijk erg 
gemakkelijk. Groot voordeel hierbij 
was dat ik de praktijk al redelijk kende, 
doordat ik twee zomers als werkstu-
dent bij adVee had gelopen. Dus bij 
meerdere bedrijven en veehouders had 
ik al een beeld en ik kende de collega’s 
natuurlijk al. Daarnaast deed ik bij mijn 
extern onderwijspraktijk de laatste wek-
en ook al wat klusjes en visites alleen, 

dus toen ik begon met werken voelde 
dit heel natuurlijk. De eerste week ben 
ik al alleen op pad gegaan voor visites 
om te enten en te bloedtappen. Maar er 
waren ook meerdere dagen in de week 
dat ik samen met collega’s op pad ging. 
Dit was heel fi jn omdat je zo je collega’s 
en klanten makkelijk beter leert kennen 
en bovendien leer je hier nog heel veel 
van. 
Voor het eerste half jaar werd ik ge-
koppeld aan een mentor. Eens in de 
maand gingen we ook even zitten om 
te bespreken hoe het ging. Dit waren 
meestal niet heel uitgebreide gesprek-
ken, omdat we elkaar ook elke dag zien 
en spreken is dat ook niet nodig. Maar 
het is wel prettig dat er bewust iets voor 
wordt ingepland, dit proces werd ook 
in de gaten gehouden door de HR-advi-
seur van de praktijk. 
Toen ik ongeveer anderhalve maand 
aan het werk was, ging er een collega 
met zwangerschapsverlof en werd ik 
aanspreekpunt voor een deel van haar 
bedrijven. Dit was een hele mooie stap, 
omdat je zo steeds meer eigen verant-
woordelijkheid krijgt. Het is ook erg 
leuk als deze veehouders jou steeds 
meer gaan bellen als ze problemen 
hebben. 
Op welk moment van de dag je ook op 
een bedrijf binnenkomt, in Brabant is er 
serieus altijd koffi  e. Dat is voor iemand 
die niet uit Brabant komt best 
bijzonder. En gelukkig lust ik graag kof-
fi e. Dat is dan ook zeker iets wat ik 
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... en dan?
anderen zou aanraden: als je koffi  e
krijgt aangeboden, neem het altijd aan. 
Je leert je klanten namelijk op deze 
manier veel makkelijker kennen en 
het hoeft echt niet altijd lang te duren. 
Je bouwt zo sneller iets op met een 
veehouder. 
Gedurende de week staan er in de 
agenda al veel vooraf ingeplande 
bedrijfsbezoeken voor bijvoorbeeld 
bloedtappen, salmonellamonitoring en 
vaccineren. Daarnaast zijn er dan nog 
de telefoontjes of appjes die komen van 
veehouders met de vraag of je bij de 
kippen wilt komen kijken omdat ze het 
niet vertrouwen of problemen hebben. 
Afgelopen zomer had een veehouder 
een koppel vleeskuikens dat heel slecht 
opstartte en moeizaam draaide de 
hele ronde. In die weken ging ik wel 2 
à 3 keer per week langs om te kijken, 
secties te doen en een behandelplan 
te maken. Ondanks dat het voor de 
veehouder geen leuke ronde was, was 
het voor mij wel heel interessant. Je 
volgt een koppel echt op en ziet vrij snel 
het eff ect van je handelingen, daarnaast 
heb je contact met de voervoorlichter 
en broederij en speel je een belangrijke 
rol in de bedrijfsbegeleiding.
Een van de eerste keren dat ik dienst 
had, werd op een vrijdagavond (toen ik 
het niet echt meer verwachtte) opeens 
gebeld. Het was de NVWA, er was 
vogelgriep uitgebroken. Dat was wel 
even een spannend. Uiteindelijk hoefde 
ik die avond niet op pad en moesten er 

alleen afspraken gemaakt worden voor 
de volgende dag. Maar op dat moment 
werden de werkcolleges over 3 en 10 
kilometergebieden wel opeens heel 
echt. 

Ik heb het ontzettend naar mijn zin als 
dierenarts in de praktijk. Leuke collega’s 
en klanten helpen hier heel erg bij. Maar 
ook het werken in de pluimveesector, 
het onderdeel zijn van de keten, is iets 
wat ik iedereen kan aanraden.  

Afgestudeerd ...
Met Simon Blokhuis
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Begeleiding pas afgestudeerde dier- 
enarts bij adVee

Er wordt de eerste dag uitgelegd hoe 
de organisatiestructuur bij adVee eruit 
ziet, er wordt een exemplaar van het 
personeelshandboek uitgereikt, er 
wordt een mentor aangewezen die je 
de eerste maanden gaat begeleiden.
Er vind een rondleiding over de prak- 
tijk plaats, (als het kan van alle lo-
caties).
Er wordt voor gezorgd dat er een auto 
is die al voor een deel ingericht klaar 
staat.
De mentor neemt de nieuwe dier- 
enarts de eerste weken mee naar de 
bedrijven om hem in te werken en te 
laten zien hoe wij bij adVee werken.
Als de mentor van mening is dat de 
nieuwe dierenarts een aantal dingen 
zelfstandig kan uitvoeren, dan wordt 
dit hem medegedeeld en gaat hij zelf-
standig op pad.
De mentor deelt in naar welke be-
drijven de nieuwe dierenarts kan gaan 
en zorgt ervoor dat hij op de hoogte 
is van wat er op deze bedrijven door 
de nieuwe dierenarts is uitgevoerd en 
besproken. Dit gebeurt in ieder geval 
telefonisch en vaak ook als ze samen 
op de praktijk zijn
Eén keer per week gaan de mentor 
en de nieuwe dierenarts om de tafel 
zitten om te bespreken hoe het gaat 

op de bedrijven en op sociaal emotio- 
neel gebied. Of de nieuwe dierenarts 
tegen problemen aanloopt zoals het 
benaderen van de klant en hoe om te 
gaan met erfb etreders. Als er pro-
blemen zijn probeert de mentor deze 
op te lossen. Als dit niet lukt wordt de 
personeelsfunctionaris ingeschakeld 
en deze kan op haar beurt profession-
als inschakelen als het ergens niet zo 
lekker loopt.
Na verloop van tijd gaat de nieuwe 
dierenarts meer taken op de bedrijven 
uitvoeren maar de nieuwe dierenarts 
weet dat hij bij problemen/onduide-
lijkheden altijd bij zijn/haar collega’s 
terecht kan voor back up.
Dit is de manier hoe wij denken dat 
we nieuwe dierenartsen goed kunnen 
begeleiden in het spannende eerste 
begin in de praktijk. We proberen zo te 
voorkomen dat dierenartsen vroeg-
tijdig de praktijk gaan verlaten.
Jonge dierenartsen moeten ook wel 
beseff en dat de James Herriot niet 
meer bestaat en dat de landbouw- 
huisdierensector een economisch 
gedreven gebeuren is, waar je als 
dierenarts sterk in je schoenen moet 
staan.

Arno van der Wielen
Dierenarts pluimvee 

... en dan?
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Eind november heeft Jan Willems 
ons iets verteld over de konijnen-
houderij in Nederland. Willems 
heeft zichzelf gespecialiseerd tot 
konijnen dierenarts en heeft zijn 
eigen praktijk.

In Nederland zijn ongeveer 35 à 37 
professionele konijnenhouderijen. 
De konijnen worden gehouden als 
voedseldier. De gemiddelde be-
drijven hebben zo’n 1300 voed-
sters; vrouwelijke konijnen. De 
foklijnen van de gehouden dieren 
zijn voornamelijk hybrides afk om-
stig uit Frankrijk.
De meeste konijnen worden ge-
houden in kooien of in parken. De 
Nederlandse vleeskonijnenhou-
derij is verplicht over te schakelen 
op een parkvorm. 
De voedsters zitten samen met 
hun jongen in een verblijf. Bij 
vleeskonijnen blijven de jongen 
tot de slacht (na 11 weken) bij het 
ouderdier. Een vrouwelijk konijn is 
ongeveer na 11 weken geslachtsri-
jp. De cyclus is ongeveer 6 weken; 
een voedster wordt gemiddeld 8,6 
keer per jaar geïnsemineerd.

Willems besprak in de lezing een 
aantal ziekten die bij konijnen kun-
nen voorkomen. Dit betreft onder 
andere RHDV, een virus. Daarnaast 
komt bij konijnen myxomatose 
(pokkenvirus) voor, een ziekte die 
ook onder natuurlijke konijnenpopu-
laties voorkomt en tot de dood leidt.
E.coli, Pasteurella en Clostridium 
perfringens zijn bacteriën die bij 
konijnen kunnen voorkomen en 
tot ziekte kunnen leiden. Konijnen 
kunnen ook last krijgen van para-
sieten, zoals coccidiose, rond-
wormen, fl agellaten en oorschurft.

Op konijnenbedrijven is goede 
voedsel- en watervoorziening van 
belang. Willems geeft aan dat de 
adviezen vooral daarop zijn gericht 
en dat de konijnenhouderij zich qua 
benadering laat vergelijken met de 
varkenshouderij. 

We bedanken Jan Willems voor deze 
lezing, waarmee hij ons een inkijkje 
gaf in de konijnenhouderij. 

Lezing vleeskonijnen
Door: Elze de Jong

... en dan?
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Jong geleerd is oud gedaan 
Door: Gerard de Snaijer

Het was op een mooie zomerdag 
dat Els als stagiaire met mij mee 
reed om wat praktijkervaring op 
te doen tijdens haar studie Dierge-
neeskunde. Ze realiseerde zich dat 
ze nog een paar jaar te studeren 
had voordat ze zelf als dierenarts 
zou kunnen werken en kwam 
regelmatig bij me langs om te zien 
of ze al iets tegen kwam dat ze 
geleerd had in de collegebanken 
en hoe ze het kon toepassen in de 
praktijk. Die dag werd ik tijdens 
het dagelijkse visites rijden gebeld 
voor een second opinion. Het ging 
om een net geboren Charolais sti-
erkalf waar de koe op zijn voorpoot 
had gelegen en daarmee een breuk 
in het voorbeen had veroorzaakt.  
De boer vroeg mij om een second 
opinion vanwege een eerder die 
dag afgegeven euthanasie-advies, 
omdat de prognose matig tot 
slecht zou zijn. Was daar nu niet 
iets anders op te verzinnen? Voor 
de rest was het namelijk een heel 
leuk en gezond kalf. Aangekomen 
op het bedrijf lag er een zielig kalf 
in het stro met een wel erg enthou-
siaste koe die zeker niet van plan 
was haar kalf door ons te laten 
benaderen. De boer wist de koe in 

het voerhek vast te zetten, zodat 
Els en ik het kalf konden gaan 
onderzoeken. Het letsel betrof. 
zoals we het klinisch konden vast-
stellen, een schuine breuk door de 
radius en ulna van het kalf dat met 
een gips zeker niet te stabiliseren 
zou zijn en ook niet zou genezen. 
De enige optie die praktisch mo-
gelijk leek, was een Thomas spalk. 
Met zo’n spalk zet je een geraamte 
rond het gebroken been dat de 
volledige voorpoot omvat en 
vervolgens wordt de poot in een 
verband gezet en wordt de poot 
aan het geraamte bevestigd. De 
Thomas spalk had ik jong geleerd, 
nl. tijdens mijn studie, zo’n 25 jaar 
geleden en ook Els kende het al uit 
de boeken, maar had het nog nooit 
in het echt gezien. Een dergelijke 
spalk is niet te koop en al helemaal 
niet op maat en zeker niet op een 
achternamiddag ergens in een 
polder. Ik vroeg de boer of hij een 
beetje kon lassen. Dat kon hij en 
een beetje ijzer had hij ook wel lig-
gen, zei hij toen ik op het internet 
een plaatje van een Thomas spalk 
liet zien. Elske en ik hebben de 
maten opgenomen en een teken-
ing voor hem gemaakt en daarmee 
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is de boer diezelfde avond nog 
met zijn lasapparaat aan de slag 
gegaan.  De volgende dag ben ik 
met Els teruggegaan. Na sedatie 
hebben wij het kalf ingepakt in de 
door de boer gelaste Thomas spalk 
en het paste uitstekend.  
Na 2 dagen ging ik terug voor 
controle. De boer meldde dat 
het stierkalf zich wat ongelukkig 
voelde als hij in het stro lag en dat 
hij nog wat hulp nodig had met 
opstaan. Toen we gingen kijken 
op stal stond het stierkalf ons fi er 
en fris aan te kijken; al zo anders 
dan de 2 dagen ervoor. Na een 
week berichtte de boer ons dat het 
stierkalf inmiddels net zo snel was 
als elk ander kalf, zelf kon opstaan 
en met zijn “houten poot” zelfs kon 
draven door het hok.  
Na enkele weken heb ik het ver-
band gewisseld. De breuk was 
inmiddels geheeld. Het stierkalf 
had een iets verdikte voorpoot 
maar het herstel had zich goed 
ingezet en hij kon zich er goed mee 
redden. Dankzij de inzet van een 
in elkaar gelaste Thomas spalk is 
het stierkalf uitgegroeid tot een 
stevige Charolais stier van formaat. 
Ik was na die ingreep een vaste 

klant rijker die me na 1,5 jaar een 
stevige lap biefstuk van de betref-
fende stier afl everde als dank voor 
de verleende dienst. Hij was vooral 
tevreden vanwege het gegeven 
dat hij van de stier langer plezier 
had gehad dan na een korte en 
kille euthanasie dat als alternatieve 
keuze voor deze ingreep was 
voorgesteld.  
Zo zie je maar waar het toe kan 
leiden met zaken die je jong leert 
en waarvan je niet altijd direct de 
toepassing kunt inzien. Met logisch 
nadenken én goed samenwerken 
met je veehouder kom je later in je 
werkzame leven een heel eind om 
met plezier toepassingen te zoe-
ken voor kennis die je in je jonge 
jaren hebt opgedaan.   

DAP Animal Coach 
Gerard de Snaijer 
Geervliet
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Veefokker zoekt ...

In deze rubriek stelt een van ons 
Veefokkers zich aan eenieder voor die 
geïnteresseerd is. We zullen wat meer 
over hem/haar te weten te komen en 
bovenal, waar ze naar op zoek zijn! 
Herken je jezelf in waar naar gezocht 
wordt en denk je; dit is wat voor mij? 
Mail dan naar 
koeieletters2@gmail.com!

Naam: Rogier Meyer (@_rogier____)
Leeftijd: 20
Startjaar: 2020
Fokdoel: Rood of blond haar en blauwe 
ogen
Hobby’s: Ik klim veel, surfen, zeilen, 
skiën, hierbij geef ik ook les op een 
skischool
Favo voer: Lasagne
Lievelingsdieren: Dolfi jnen
Vroege vogel of avondmens: Zeeer 
een avondmens
Welke superkracht zou je willen 
hebben?: Teleporteren, dat zou echt 
geweldig zijn!
Als je een verkeersbord zou zijn, welk 
bord zou je zijn? : “Pas op overstekend 
wild”. Wel toepasselijk.
Ideale eerste date: Tandemsurfen of 
samen koken vind ik ook hartstikke 
leuk.
IHOSKA’S: Ik hou van Disneyfi lms en 
heb toch ook wel een zwak voor het 
kijken van romantische kerstfi lms.
Als je de laatste persoon op aarde zou 

zijn: Dan zou ik gewoon keihard chil-
len, beetje klimmen, beetje surfen.
Waar raak je nooit over uitgepraat? 
Het marine leven, dus zeedieren etc en 
skiën kan ik de hele dag over door-
praten.
Slechte gewoonte: Ongeloofl ijk 
eigenwijs
Als ik kon tijdreizen?: Zou ik terug 
gaan in de tijd en ervoor zorgen dat ik 
CR wel haal.
Waar krijg je kippenvel van? Iemand 
die noedels snijd, vreselijk.
Wat maakt je gek?: Spritzz koeken….. 
eet me helemaal misselijk met die 
dingen.
Ultieme vakantie: Een actieve vakan-
tie! Stel je gaat naar het strand dan hou 
ik wel van surfen of catamaran zeilen. 
Als ik naar de bergen ga vind ik het 
leuk om te sportklimmen en rond te 
trekken. En als ik de sneeuw op zoek 
hou ik van freeriden. Steden zijn niet 
mijn ding.
Talent: Heel veel eten
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Kernpraktijken masteravond

Afgelopen 25 nov was het tijd voor 
de Kernpraktijkenavond. Een avond 
voor masterstudenten in de laatste 
fase van de studie om niet alleen 
de Kernpraktijken te leren kennen, 
maar ook om de ervaringen van 
twee jonge dierenartsen te horen. 
De avond werd afgetrapt met een 
introductie van Tine van Werven, 
als directeur van de Kernpraktijken. 
Zij vertelde dat de Kernpraktijken 
onderling werken in verschillende 
vakgroepen, zoals klauwgezond-
heid, voeding, uiergezondheid etc. 
om kennis tussen de praktijken uit te 
wisselen. Ook wordt er gewerkt met 
de ‘Leidraad jonge dierenartsen’ van 
Dactari en zijn de meeste Kernprak-
tijken aangesloten bij het CAO. Wat 
nieuw is, is dat je nu ook als jonge 
dierenarts een aantal dagen per jaar 
‘snuff elstage’ kunt lopen in een an-

dere Kernpraktijk om te kijken hoe 
het er daar aan toe gaat en weer 
nieuwe ervaringen op  te doen. 
Ook zijn ze bezig om op de website 
van de Kernpraktijken een tabje 
aan te maken waar de vacatures 
op moeten komen staan, zodat 
deze makkelijker gevonden kunnen 
worden. Vervolgens vertelden Jor-
ick Tromp en Elise de Jong over hun 
ervaringen als jonge dierenarts. Uit 
hun ervaringen kwam vooral naar 
voren dat, als je dingen maar graag 
genoeg wilt en deze bespreekbaar 
kunt maken met je werkgever er 
heel veel mogelijk is! Zo is Jorick 
20 uur per week werkzaam als dier- 
enarts en de andere dagen werkt hij 
op zijn eigen melkveebedrijf.  Zoals 
ik al zei, in goed overleg is er heel 
veel mogelijk!

Door: Anouk Kersten
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Kernpraktijken masteravond Rundveebeoordelen

Op woensdag 1 december was het 
weer tijd voor een RVB avond. We 
vertrokken om 18:00 uur vanaf An-
droclus met ruim 30 man en vrouw 
naar boerderij De Rith Holsteins 
in Breda van Adrion en Lisette van 
Beek. Toen we aankwamen gingen 
we direct aan de slag.
Voor velen, waaronder ikzelf, was 
het de eerste keer of heel lang ge-
leden. Daarom werd de groep opge-
splitst. De gevorderde beoordelaars 
begonnen alvast, en de anderen 
kregen een zeer enthousiaste uitleg 
van Adrion. Hij is zelf ook jaren 
inspecteur geweest en weet er dus 
veel vanaf. De uitleg was duidelijk. 
Hierna kwam echter de bijna onmo-
gelijke taak om 5 vaarzen op vol-
gorde te zetten. Ze waren stuk voor 
stuk geweldig en maak dan maar 
eens een keuze. Vanuit CRV kwam 
Marc Kouwenberg als expert om het 
eindoordeel te geven, maar eerst 
gaven 2 ‘ervaren’ beoordelaars, Stijn 
en Douwe, hun oordeel. Waar Stijn 
koe D op 5 zette, had Douwe haar 
op 1 gezet. Dit typeert de moei-
lijkheid. Marc was het met Douwe 
eens en had koe D ook op 1 gezet 
met een score van 89 punten, bizar! 
Persoonlijk vond ik koe B wel mooier 

en Adrion juist koe A.  
Hierna gingen we naar de kantine 
boven de melkstal, waar we nog kof-
fi e en thee aangeboden kregen. Zelf 
hadden we bier mee en het bleef 
nog lang gezellig. Zo heeft Adrion 
nog mooie verhalen vertelt. Wat mij 
het meest daarvan is bijgebleven 
zijn de quotes: ‘Focus je op je doel, 
dan verdwijnen de barrières. Focus 
je op je barrières, dan verdwijnt je 
doel.’ En: ‘In Wageningen maken ze 
koeien, maar wij in Utrecht maken 
ze beter!’ Die laatste zou ik wel ged-
rukt op een T-shirt willen hebben, 
ideetje? 
Het was een zeer geslaagde avond 
en ik zie jullie allemaal de volgende 
keer!

Door: Mark de Rooij
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Onderzoek van een masterstudent

Afgelopen zomer had ik een periode 
van 17 weken vrij. Een uitstekend 
moment om me van mijn onder-
zoekende kant te laten zien. Na een 
jaartje in de PluCo en een dagje op 
pad met pluimveedierenarts Fiona 
wilde ik deze sector wel eens verder 
onderzoeken. Ik stuurde een mailtje 
naar de afdeling pluimvee om ken-
nis te maken en kon de dag erna al 
langskomen. Nog een dag later wist 
ik het onderwerp van mijn onderzo-
eksstage. Zo snel kan het gaan! Mijn 
onderzoek gaat over vangletsel bij 
vleeskuikens uit patiostallen. Uuuh, 
uit wat?
Voor wie (net als ik toen) niet weet 
wat een patiostal is volgt een korte 
samenvatting. 

Een patiostal bestaat uit één of 
meerdere cellen die weer is opge-
bouwd uit twee grote stellages met 
zo’n 6 verdiepingen kuikens. De 
kuikens zitten gedurende de hele 
ronde op een lopende band (dûh, 
natuurlijk staat deze uit!). Als de 
kuikens slachtrijp zijn worden ze via 
een systeem van lopende banden 
naar een centrale ruimte achter in 
de stal vervoerd, vergelijk het met 
de koff erband op Schiphol. Hier 
worden ze met de hand of via een 
laadmachine in containers geladen 
om vervolgens op de vrachtwagen 
te gaan. Hoewel dit een erg mooi 
systeem is en het systeem o.a. is 
ontworpen om het vangen soepeler 
te laten verlopen, hebben patiostal-
len vaak last van vangletsel.  

Door: Esther Ywema
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Onderzoek van een masterstudent

Vangletsel is letsel dat ontstaat tijdens 
het vangen, laden en transporteren 
van slachtrijpe vleeskuikens. Vleugel-
bloedingen zijn de meest 
voorkomende vorm van vangletsel 
en aan de slachtlijn worden geplukte 
kuikens hierop gecontroleerd door de 
NVWA. Hoewel er een norm is van 0% 
in Nederland worden boetes opge-
legd vanaf 2% vangletsel. Naast een 
probleem van dierenwelzijn is het dus 
ook een fi nancieel probleem voor de 
pluimveehouder.
Aan mij de taak te onderzoeken hoe 
en waar deze vleugelbloedingen 
ontstaan. Het grootste probleem was 
het plannen van de metingen. Er zijn 
ongeveer 5 patiostallen in Nederland 
(niet allemaal in gebruik) met eens in 
de 7 weken slachtrijpe vleeskuikens, 
het is zo’n 1,5 uur rijden naar deze 
stallen en er zijn HEEL VEEL mensen 
nodig voor het scoren. Uiteindelijk 
is het in oktober gelukt om data te 
verzamelen. Met een grote groep 
enthousiaste studenten hebben we 
in één ochtend 2100 dieren gescoord 
op bloedingen. Tijdens het scoren 
was het al snel duidelijk dat er grote 
verschillen zaten tussen de groepen: 
0,43% bloedingen in de patio (con-
trole), 1,00% voor de laadmachine en 
4,14% na de laadmachine. 

We weten nu dus dat de meeste 
bloedingen ontstaan tijdens het 
in de containers laden en niet op 
de transportband. De grote vraag 
is nu hoe ontstaan ze? We zijn in 
overleg over de volgende stap: 
willen we een tweede meting om 
onze resultaten te bevestigen of 
een vervolg meting om te kijken 
hoe de bloedingen ontstaan? Mijn 
scriptie krijgt nog maar net een 
beetje vorm, naar de statistiek 
heb ik nog niet gekeken en die 12 
weken die staan voor een onder-
zoeksstage zijn allang om. Daar-
om zeg ik altijd: goed onderzoek 
heeft tijd nodig!
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De Veterinaire Veefokker



De Veterinaire Veefokker

Advertentie MSD hele pagina

 Wist je dat MSD Animal Health in Nederland met ruim 2.000 medewerkers dag in dag 
uit werkt aan de beste geneesmiddelen voor dieren? Wil je meer informatie over 
MSD Animal Health? Of wil je de site van Boxmeer  weleens met eigen ogen zien? 
Neem dan contact  met ons op via msdahsecretariaat@merck.com.  

www.my-msd-animal-health.nl

SAMEN WERKEN 
AAN GEZOND VEE

Blĳ e en gezonde koeien en varkens die optimaal bĳ dragen 
aan het bedrĳ fsresultaat van veehouders. 

Daar willen we samen met jullie aan werken!
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Anamnese met...

Naam: Katharina van Leenen Hobby’s: koken, bakken, op de boer  
Woonplaats: Westzaan  derij rommelen, kaas maken (maar 
Bouwjaar:  1990   dat is best moeilijk)
Gezin: man en melkkoeien  Lievelingsdier: Orka’s 
Hoe bent u op de faculteit terecht 
gekomen?
Ik heb in België gestudeerd en ge-
werkt, daar heb ik ook lesgegeven. 
Toen ik mijn man ontmoete die 
hier in Nederland melkveehouder 
is, waren de keuzemogelijkheden 
voor lesgeven in diergeneeskunde  
natuurlijk vrij beperkt naast 
Utrecht.

Hoe lang werkt u hier ondertussen 
al?
Een jaar en 2 maanden.

Zijn er grote verschillen tussen 
de opleidingen en België en Ne- 
derland die u opmerkt nu u hier 
werkt?
Jawel, ze zijn in België nog steeds 
veel hiërarchischer. En de studie is 
ook veel theoretischer, maar dan 
ook echt veel theoretischer. En als 
je dat ligt en als je dat leuk vind is 
dat echt super handig. Ik weet niet 
of dat nou beter of slechter is, want 
het helpt je ook wel om een bredere 
basis te hebben. Hier ligt de focus 
gewoon heel anders.

Wat is nou het moment in uw leven 
geweest dat u dacht: ‘Ik ga dierge-
neeskunde doen.’?
Ik wilde eigenlijk boer worden, 
want mijn opa en oma hadden een 
melkveebedrijf. Maar mijn oom heeft 
dat overgenomen dus voor mij was 
dat geen optie. Toen kreeg ik een 
paard, en daar op stal stond ook een 
heel oud paard. Echt zo een met 
een doorgezakte rug van een paard 
van 35. Die had een trap tegen zijn 
buik gehad waardoor zijn buikpezen 
gescheurd waren, en hij afgemaakt 
moest worden. Dat vond ik allemaal 
heel erg interessant, niet het eu-
thanaseren natuurlijk, maar het hele 
proces eromheen. Toen is het een 
beetje gaan kriebelen.

Wat doet u in uw vrije tijd?
Nou als ik naast mijn hobby’s nog een 
beetje tijd over heb, scan ik thuis zelf 
de koeien en doe ik de andere preven-
tieve diergeneeskundige dingetjes. En 
als er dan nog tijd is wandel ik graag. 
En dan niet 5 km maar eerder 15km.

En hoe bevalt het leven op een 
boerderij?
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Anamnese met... Katharina van Leenen

Goed! Ik moest wel heel erg wennen 
in het begin. In België had ik promotie 
traject en werkte ik in de universiteits- 
kliniek. En dan was je ook altijd bezig 
maar toch anders. Ik vind het super 
leuk want je hebt super veel vrijheid. 
Dat je bijvoorbeeld s ‘ochtends de 
paarden gaat voeren voor je in de auto 
naar je werk stapt, is voor veel mensen 
denk ik de ultieme droom. Ik moest 
vooral wennen aan de dubbele baan. 
Mijn man is altijd thuis aan het werk en 
ik ben altijd hier. Als je thuis komt is het 
werk alleen niet klaar, want na het eten 
is er altijd nog iets. Ook is het niet altijd 
makkelijk, want mijn familie woont 
niet echt in de buurt, dus je kunt niet 
makkelijk zeggen van ‘ik ga even langs’, 
want wie moet er dan melken weet je 
wel. Ik zou niet anders willen, maar ik 
moest wel even wennen in het begin.

Wat zijn uw plannen voor de 
toekomst?
Wij zitten met de boerderij best in de 
buurt van een Natura2000 gebied, dus 
mijn plannen zijn hopelijk dat we daar 
gewoon kunnen blijven. Dan hebben 
we nog heel cliché dat ik het leuk zou 
vinden als we kinderen krijgen. En ik 
zou héél graag een ezel willen. Maar 
ik krijg hem nóg niet. Maar mijn plan 
is dat dat er echt door moet. En voor 

mezelf hoop ik dat ik hier nog een 
tijd kan blijven want het bevalt me 
hier echt heel goed.

Wat is u het meest bijgebleven 
van het werk hier?
Dat lesgeven op locatie 1000x 
beter is dan achter een computer, 
want ik ben begonnen met hier 
werken in de coronatijd. Wat mij 
persoonlijk is bijgebleven is dat ik 
me hier gelijk heel thuis voelde op 
de afdeling, ondanks dat ik alleen 
maar achter het scherm zat. De 
interactie, ook met de studenten, 
is heel makkelijk te vinden doordat 
iedereen zo open is.

Wat zou u de studenten nog mee 
willen geven?
Blijf nieuwsgierig, en wees niet 
gauw tevreden. Blijf je verbazen 
en houd dat gevoel van een soort 
3 jarige vast van ‘wauw hoe werkt 
dit?’ dan blijft het leuk voor jezelf.
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Heb je vragen of opmerkingen? Mail 
je vraag naar koeieletters2@gmail.
com, dan zorgen wij dat je vraag bij 
Arie terecht komt.

Duurzame veehouderij, de toekomst!
De laatste jaren is er steeds meer 
maatschappelijk druk om de veehou-
derij meer duurzaam te maken, daar 
de veehouderij verantwoordelijk wordt 
gehouden voor de opwarming van de 
aarde. Aan de andere kant zie je dat 
de roep van de maatschappij in de 
veehouderij nog steeds onvoldoende 
weerklank vindt. Afgelopen week werd 
ik weer getroff en door een schets in 
de Boerderij van een jonge, startende 
veehouder, aan wie de vraag gesteld 
werd wat hij zou gaan doen met een 
miljoen uit de loterij. Zijn antwoord: 
het bedrijf vergroten. Ook in Pig 
Topigs werd het hoofdredactioneel 
commentaar gewijd aan de toekomst: 
bedrijfsvergroting werd als enige 
alternatief neergezet. Nu weet ik ook 
wel dat de recente historie dit gevoelen 
voedt: alleen door bedrijfsvergroting 
konden veehouders nog een fatsoenlijk 
inkomen uit hun bedrijf halen. Maar 
gezien de verwachtingen van de op-
warming van de aarde, met als gevolg 
de stijging van de zeespiegel, de eindig-
heid van de energiebronnen en een uit-
dijende wereldbevolking zullen we naar 
een meer duurzame veehouderij, maar 
dan wel integraal, met aandacht voor 
circulariteit, maar ook voor preventie 
van zoönosen en schadelijke stof-
fen (bijv. dioxinen). De afgelopen 

weken waren er in dagblad Trouw 
ook veehouders aan het woord, die 
het wel inzagen. En wat mooi is, ze 
halen ook een fatsoenlijk inkomen 
uit hun bedrijf. We zullen komende 
jaren echt een enorme omslag 
moeten maken in denken, niet 
alleen de veehouders in bedrijfsvo-
ering, ook de consument, want zij 
zullen meer uit moeten geven aan 
hun voedselpakket. Ook de politiek 
zal moeten bewegen, want anders 
worden veehouders de dupe van 
de omslag. En ten laatste ligt de 
uitdaging zeker bij de dierenarts, 
want hoe houden we dieren gezond 
wanneer het voer verandert, hoe 
zorgen we dat de producten van 
dierlijke oorsprong gezond blijven.
Of worden we allemaal vegetariërs?

Door: Arie van Nes
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diergezondheid. Preventief als het kan, curatief als het moet. Zoetis staat 
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